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Commission de l'Économie, de la 
Protection des consommateurs et de 

l'Agenda numérique 

Commissie voor Economie,  
Consumentenbescherming en  

Digitale Agenda 
 

du 

 

MERCREDI 24 AVRIL 2024 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 24 APRIL 2024 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
De behandeling van de vragen vangt aan om 14.49 uur. De vergadering wordt voorgezeten door de heer 
Stefaan Van Hecke. 
Le développement des questions commence à 14 h 49. La réunion est présidée par M. Stefaan Van Hecke. 
 

01 Vraag van Anneleen Van Bossuyt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) 

over "ConsumerConnect" (55042263C) 

01 Question de Anneleen Van Bossuyt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) 

sur "ConsumerConnect" (55042263C) 
 

01.01  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

we hebben al vaak van gedachten gewisseld over ConsumerConnect. 
We appreciëren het dat het amendement dat we bij de laatste bespre-
king hadden ingediend effectief in het wetsontwerp is opgenomen. Dat 
ging erover dat de gekwalificeerde entiteiten de keuzevrijheid zouden 
hebben om zich al dan niet bij ConsumerConnect aan te sluiten. Ze 
hadden drie keuzes: geen integratie, een tussenoplossing – fire and 
forget – of een meer verregaande integratie. 
 
Ik wil graag vragen naar de stand van zaken. Hoeveel entiteiten heb-
ben er voor de drie verschillende vormen van integratie gekozen? 
 

01.01  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): Les entités qualifiées ont eu la 
possibilité d'adhérer ou non à Con-
sumerConnect, la plateforme nu-
mérique pour les consommateurs. 
Elles ont pu choisir entre l'absence 
d'intégration, une solution intermé-
diaire ou une intégration approfon-
die. 
 
Combien d'entités ont opté pour 
ces différentes formes d'intégra-
tion? 
 

01.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Van Bossuyt, dank 

u wel voor de vraag, die een opvolging is van de discussies die wij 
hebben gehad.  
 
Dit punt lag voor sommigen gevoelig. We hebben ervoor gezorgd dat 
de gekwalificeerde entiteiten de keuze kregen. Het was ook mijn wens 
hen volledig de vrijheid te laten, want het was niet de bedoeling om iets 
te forceren voor die gekwalificeerde entiteiten. Zoals u dus heel terecht 
vermeldt, voorziet de wet in de keuze om zich al dan niet aan te sluiten 
bij ConsumerConnect. De gekwalificeerde entiteiten hebben de keuze 
tussen geen integratie, een tussenoplossing en een meer verregaande 
integratie.  
 
Het is nog wat vroeg om u vandaag al een antwoord te geven, want 
veel van die gekwalificeerde entiteiten hebben ons hun keuze nog niet 
laten weten. Vandaag zijn er dus nog geen gekwalificeerde entiteiten 
aangesloten bij ConsumerConnect.  
 
Een consument die via ConsumerConnect een buitengerechtelijke ge-

01.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: De nombreuses entités qua-
lifiées n'ont pas encore fait part de 
leur choix et, à ce jour, aucune n'a 
rejoint ConsumerConnect. Les 
consommateurs qui souhaitent en-
gager une procédure de règlement 
extrajudiciaire du litige par l'inter-
médiaire de la plateforme seront 
orientés vers le formulaire de récla-
mation figurant sur le site web de 
l'entité qualifiée concernée. Les 
coordonnées des entités qualifiées 
sont également disponibles sur 
ConsumerConnect. Avant le lance-
ment de la plateforme, une concer-
tation a eu lieu et plusieurs entités 
qualifiées reconnaissent la valeur 
ajoutée de ConsumerConnect. 
Elles jugent positive la possibilité 
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schillenregeling wil starten, wordt doorverwezen naar het klachtenfor-
mulier dat terug te vinden is op de website van de betrokken gekwali-
ficeerde entiteit. De consument wordt dus rechtstreeks doorverwezen 
naar hun website. De contactgegevens van de gekwalificeerde entitei-
ten zijn ook beschikbaar op ConsumerConnect. De consumenten vin-
den dus alle informatie terug op ConsumerConnect. 
 
Voorafgaand aan de lancering van ConsumerConnect heeft er bilate-
raal overleg plaatsgevonden met de verschillende gekwalificeerde en-
titeiten. Verschillende gekwalificeerde entiteiten zien de meerwaarde 
van ConsumerConnect als uniek loket voor de consumenten. Ze staan 
er dan ook achter dat de consumenten rechtstreeks via een formulier 
op ConsumerConnect een aanvraag tot buitengerechtelijke geschillen-
beslechting zouden kunnen indienen. Een aantal gekwalificeerde enti-
teiten heeft interesse getoond om te kiezen voor een meer verre-
gaande integratie. Momenteel ligt de focus eerder op het optimaal func-
tioneren van het platform en de hypercare. De gesprekken met de ge-
kwalificeerde entiteiten zullen vervolgens worden hervat om hun inten-
ties verder te concretiseren. 
 
Ik kan dus nog geen antwoord geven. Ik verwacht wel dat er een paar 
zijn die zich zullen aansluiten. Als ze dat niet doen, is dat ook helemaal 
oké. Het was immers de bedoeling om die vrijheid te geven. Dat bete-
kent niet dat dit geen succes is, want ConsumerConnect voorziet nog 
steeds in de informatie en geeft dan hun formulier. Het blijft dus wel 
heel nuttig om de mensen op de juiste wijze naar de juiste mensen 
door te verwijzen. 
 

offerte aux  consommateurs de de-
mander un règlement extra- 
judiciaire du litige par le biais d'un 
formulaire qui se trouve sur Consu-
merConnect. 
 

01.03  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, 

ik dank u voor het antwoord.  
 
Ik begrijp dat het nog vroeg is en dat nog weinigen hun keuze hebben 
doorgegeven. U zegt dat als ze zich niet aansluiten, dat niet erg is, 
maar daar heb ik toch een andere mening over. Er gaat 2 miljoen euro 
naar ConsumerConnect. Het is zonde om dat geld in een platform te 
steken waarvan wij hadden voorspeld dat weinig gekwalificeerde enti-
teiten voor aansluiting of volledige integratie zouden kiezen. Die mid-
delen waren misschien beter rechtstreeks naar die gekwalificeerde en-
titeiten gegaan, die het vaak zelf met weinig middelen moeten doen. 
 
U bent ook staatssecretaris voor Begroting. Ik meen dat elke cent op 
de meest efficiënte manier moet worden besteed. 
 
We hebben ons dus altijd vragen gesteld bij dat element van Consu-
merConnect. De toekomst zal moeten uitwijzen wat het effectief zal 
worden. 
 

01.03  Anneleen Van Bossuyt (N-

VA): J'avais craint que peu d'enti-
tés qualifiées seulement optent 
pour l'adhésion ou l'intégration to-
tale. On aurait sans doute mieux 
fait de rediriger ces moyens, de 
l'ordre de 2 millions d'euros, direc-
tement vers les entités qualifiées. 
 

01.04 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Wij zullen deze discussie la-

ter nog moeten voeren en dan zullen we dat samen kunnen evalueren. 
Ik ben wel optimistischer en denk dat er wel gekwalificeerde entiteiten 
zullen zijn die zich zullen aansluiten. Zoals altijd is dat een proces dat 
geleidelijk aan gaat. 
 
Zoals u weet, gaat ConsumerConnect wel breder dan dat. Men kan op 
één uniek platform een klacht indienen en informatie terugvinden en er 
zal een banner komen met alle nieuwtjes. Het is een startpunt, geen 
eindproces en ik denk dat we dat wat tijd moeten gunnen. Ik ben wel 
gevoelig voor uw argumenten en specifiek de budgettaire argumenten. 

01.04  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je pense que d'autres enti-
tés qualifiées suivront et adhére-
ront à cette initiative. La portée de 
ConsumerConnect est d'ailleurs 
plus large: il est possible, sur une 
seule plateforme, d'introduire une 
plainte et de trouver des informa-
tions, et une bannière sera bientôt 
affichée annonçant toutes les nou-
velles informations. Il faudra de 
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We moeten dat evalueren en nagaan of die centen goed geïnvesteerd 
zijn. 
 
Ik hoop dat een aantal gekwalificeerde entiteiten zich zal aansluiten. 
Op basis van de gesprekken die we hebben gevoerd, denk ik dat dit 
wel het geval zal zijn. 
 

toute façon évaluer le fonctionne-
ment de ConsumerConnect, y 
compris d'un point de vue budgé-
taire.  
 

01.05  Anneleen Van Bossuyt (N-VA): De signalen die wij van de 

gekwalificeerde entiteiten krijgen wijzen in een andere richting, maar 
de praktijk zal dat moeten uitwijzen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Kris Verduyckt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

verkoop van concerttickets" (55042426C) 

02 Question de Kris Verduyckt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La 

vente de billets de concert" (55042426C) 
 

02.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Als fervente festivalbezoeker heb ik 

volgende vraag voor u. Ook al draait de concertsector enorm veel om-
zet, toch zien we de ticketprijzen stijgen. Het is dus des te belangrijker 
dat de consument goed beschermd en correct behandeld wordt. Ik zal 
hier niet het stevige pleidooi van Melissa Depraetere tegen dynamic 
pricing herhalen, maar de problemen aankaarten in verband met an-
dere commerciële technieken. 
 
We hebben vastgesteld dat het bedrijf Ticketmaster, marktleider op het 
vlak van concerttickets, dat een volledig nieuw onlineplatform met een 
bijhorende app heeft opgebouwd, tickets die soms al maanden op 
voorhand zijn aangekocht, pas enkele dagen voor het concert acti-
veert. Ik vermoed dat men dat doet om de doorverkoop van tickets 
maximaal te bemoeilijken. Dat begrijp ik wel. Het biedt net zoals aller-
hande platforms voor doorverkoop die service namelijk ook aan, wat 
natuurlijk in het voordeel is van het bedrijf. Het grote nadeel is dat con-
sumenten een product aankopen en daar vervolgens maandenlang 
niet over beschikken. Bovendien moet wie in geval van overmacht, 
toch zijn ticket wil verkopen, zeer aandachtig zijn, want hij krijgt daar-
voor wel heel weinig tijd. 
 
Is het eerlijk en logisch dat wie een product aankoopt, maanden moet 
wachten tot hij over het product kan beschikken? Op die manier wordt 
het de consument moeilijk gemaakt om een ticket te verkopen bij over-
macht, of hij moet het doen via de website van Ticketmaster zelf. 
 
Bij sommige concerten geeft Ticketmaster aan dat doorverkoop van 
tickets onmogelijk is. Als dat is om veiligheidsredenen, begrijp ik dat, 
maar kan een organisator zijn bezoekers de doorverkoop bij overmacht 
zomaar verbieden? 
 

02.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

La société Ticketmaster, qui est 
leader sur le marché des tickets de 
concert, a créé une toute nouvelle 
plateforme en ligne, assortie d'une 
application. Souvent, des tickets 
qui ont parfois été achetés des 
mois à l'avance ne sont activés que 
quelques jours avant un concert, 
probablement pour rendre la re-
vente de ces tickets aussi difficile 
que possible. Or, l'inconvénient 
majeur pour les consommateurs 
est qu'ils achètent un produit dont 
ils ne peuvent pas disposer pen-
dant plusieurs mois. Cela peut po-
ser un problème lorsqu'on souhaite 
vendre ses tickets en cas de force 
majeure.  
 
Cette disposition est-elle vraiment 
équitable et logique? Un organisa-
teur peut-il interdire purement et 
simplement à ses visiteurs de re-
vendre leur achat en cas de force 
majeure? 
 

02.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Verduyckt, het con-

cert- en festivalseizoen staat voor de deur, dus uw vraag is heel te-
recht. Veel consumenten krijgen hier inderdaad mee te maken.  
 
Het systeem waarbij een organisator de tickets pas enkele dagen voor 
het concert vrijgeeft, is op zich niet onrechtmatig. Ook de praktijk om 
de doorverkoop alleen mogelijk te maken via het eigen platform van de 

02.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Le système consistant à ne 
mettre les billets à disposition que 
quelques jours avant le concert 
n'est pas illégal en soi. Pas plus 
que le fait de n'autoriser la revente 
que par l'intermédiaire de la plate-
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organisator, is niet onrechtmatig. Wat wel onrechtmatig zou zijn op ba-
sis van de wet van 30 juni 2013 betreffende de verkoop van toegangs-
bewijzen tot evenementen, is die tickets doorverkopen voor een hogere 
prijs dan de oorspronkelijke. Dat is eigenlijk de enige beperking. 
 
De onderneming die gebruikmaakt van een eigen platform om tickets 
door te verkopen, kan wel een fee vragen aan de consument. Die kan 
gerechtvaardigd worden als administratieve kosten, namelijk  
personeelskosten en technische kosten, voor de goede werking van 
het platform. Die fee mag natuurlijk niet dermate hoog zijn dat de con-
sument in de praktijk wordt tegengehouden om zijn ticket te verkopen. 
De fee moet dus de werkelijke kosten die de onderneming maakt om 
het platform te onderhouden, weerspiegelen. 
 
Als het gaat over een niet te verantwoorden hoge fee, kan dat wel be-
schouwd worden als een agressieve handelspraktijk op basis van arti-
kel 6, punt 101 van het Wetboek van economisch recht. 
 
Wat uw tweede vraag betreft, de consument die een concertticket heeft 
aangekocht, moet steeds het recht hebben om dat ticket door te ver-
kopen, wanneer hij wegens omstandigheden niet naar het concert kan 
gaan. Een beding in de algemene voorwaarden dat elke doorverkoop 
van het ticket uitsluit, is onrechtmatig en dus nietig op basis van arti-
kel 1.8, 22ste lid en artikel 6.82 van het Wetboek van economisch 
recht. 
 

forme de l'organisateur. Une re-
vente à un prix plus élevé que le 
prix original serait quant à elle illé-
gale. Toutefois, l'entreprise concer-
née peut demander une compen-
sation pour les frais de personnel 
et des frais techniques. Bien en-
tendu, cette commission ne doit 
pas être déraisonnablement éle-
vée. Elle doit refléter fidèlement les 
coûts réels de l'entreprise, faute de 
quoi il s'agit d'une pratique com-
merciale agressive sur la base de 
l'article 6, point 101, du Code de 
droit économique. 
 
Le consommateur qui a acheté une 
place de concert doit toujours avoir 
le droit de revendre celle-ci lorsque 
des circonstances l'empêchent de 
se rendre au spectacle. Toute 
clause prévue dans les conditions 
générales et excluant toute revente 
de places est illégale et donc juridi-
quement nulle.  
 

02.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de staatssecretaris, voor 

alle duidelijkheid, het kan niet de bedoeling zijn dat mensen veel winst 
maken met het doorverkopen van tickets. Dat is ook absoluut niet de 
bedoeling van mijn vraag.  
 
Ik heb echter de indruk dat Ticketmaster als marktleider de concurren-
tie uit de markt probeert te duwen. Er zijn immers andere platformen 
zoals TicketSwap, waar men ook tickets kan doorverkopen zonder 
meerwaarde. Ik vind het gewoon niet eerlijk dat Ticketmaster dat doet. 
Het heeft een platform opgericht waarop het tickets beschikbaar stelt, 
maar het wacht zo lang met het beschikbaar stellen van die tickets dat 
de consument bijna enkel nog de mogelijkheid heeft om via het plat-
form van Ticketmaster door te verkopen.  
 
Dat vind ik op een vrije markt als de onze niet eerlijk ten opzichte van 
de in die sector actieve bedrijven. Bovendien is het voor de consument 
lastig, men zal die week maar op vakantie zijn of iets anders aan het 
doen zijn en aldus toch best wat geld zien verdwijnen. Het gaat immers 
over veel geld – een ticket voor AC/DC voor 160 euro, een weekendje 
Pukkelpop voor 300 euro – en het zou toch jammer zijn dat kopers, als 
zij om de ene of andere reden niet naar een concert kunnen gaan, dat 
geld zien verdwijnen. 
 
Uw antwoord was duidelijk. Wij moeten alleszins het dossier grondig 
onderzoeken, want ik heb de indruk dat de vrije markt niet echt speelt 
zoals dat zou moeten. 
 

02.03  Kris Verduyckt (Vooruit): 

L'objectif ne devrait jamais être de 
faire des bénéfices sur la revente 
de places, mais il me semble que 
Ticketmaster, en tant que leader du 
marché, essaie d'évincer la concur-
rence. Il existe d'autres plate-
formes, comme TicketSwap, qui 
permettent également la revente 
de places sans bénéfices. Toute-
fois, Ticketmaster attend tellement 
longtemps que les consommateurs 
n'ont pratiquement pas d'autre pos-
sibilité que d'utiliser sa plateforme 
pour revendre des places. Cette 
pratique commerciale est plutôt dé-
loyale et est tout simplement em-
barrassante pour les consomma-
teurs. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Question de Marco Van Hees à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La 

fermeture de l’agence Belfius à Manage" (55042439C) 
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03 Vraag van Marco Van Hees aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

sluiting van het Belfiuskantoor in Manage" (55042439C) 
 

03.01  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, la 

banque Belfius, que vous voulez par ailleurs privatiser, annonce la fer-
meture de son agence à Fayt-lez-Manage, la seule de l’entité commu-
nale de Manage, au grand dam de la population et des autorités lo-
cales. 
 
C’est la énième d’une longue série dans le pays mais particulièrement 
dans la région de La Louvière. Belfius a ainsi fermé les deux agences 
de Morlanwelz: d’abord celle de Carnières, la localité où j’habite, puis 
celle de Morlanwelz même. Il en va de même pour les autres com-
munes autour de La Louvière (Seneffe, Écaussinnes, Le Roeulx) et 
pour les diverses localités louviéroises (Bracquegnies, Haine-Saint-
Pierre, Houdeng…). Si bien qu'il ne reste aujourd'hui plus qu’une 
agence Belfius au centre de La Louvière, pour cinq communes totali-
sant 144 000 habitants. Une agence pour 144 000 habitants! 
 
On peut ainsi dire que la "banque des communes" quitte les com-
munes. Elle est pourtant détenue à 100 % par l’État, depuis que les 
autorités publiques ont injecté des milliards pour sauver d’une catas-
trophe financière l’ancien Crédit communal privatisé sous l’appellation 
Dexia. 
 
Le prétexte est toujours le même: il s’agit de s’adapter au comporte-
ment des consommateurs dans un contexte de numérisation des ser-
vices. Pourtant, de nombreuses personnes ont encore besoin de pou-
voir s’adresser à leur agence bancaire. La véritable raison de ces fer-
metures, c’est la course aux bénéfices des banques, y compris la 
banque publique Belfius qui a réalisé 1,1 milliard d’euros de bénéfice 
en 2023. 
 
Madame la secrétaire d'État, ne trouvez-vous pas que les pouvoirs pu-
blics devraient interdire la fermeture des agences bancaires et con-
traindre les banques à maintenir un certain nombre de celles-ci en 
fonction de critères fixés par la loi?  
 
Parallèlement à la réduction du nombre d’agences, celle du nombre de 
distributeurs de billets – que vous avez permise en cosignant avec les 
banques un protocole qui avalise la perte de quelque 4 000 distribu-
teurs – pousse certaines communes à installer des distributeurs sur 
fonds propres. Trouvez-vous normal que ces distributeurs soient finan-
cés par les citoyens contribuables plutôt que par les banques croulant 
sous les bénéfices? 
 
Voorzitter: Kathleen Verhelst.  
Président: Kathleen Verhelst. 
 

03.01  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): Nadat er al vele kantoren ge-
sloten werden in de regio La Louvi-
ère kondigt Belfius Bank nu aan dat 
haar enige bankkantoor in Manage 
dichtgaat, met alle gevolgen van 
dien voor de bevolking en de  
plaatselijke autoriteiten. Er blijft 
dan nog maar één kantoor over 
voor vijf gemeenten, met 144.000 
inwoners. Belfius is voor 100 % in 
handen van de Staat sinds de over-
heid het vroegere Gemeentekre-
diet gered heeft, dat onder de 
naam Dexia Bank geprivatiseerd 
werd, en nu zien we dat de 'bank 
van de gemeenten' wegtrekt uit de 
gemeenten. Het voorwendsel is al-
tijd hetzelfde: men past de strate-
gie aan aan het gedrag van de con-
sument en de digitalisering van de 
diensten, maar heel wat personen 
hebben nog altijd een bankkantoor 
nodig. De echte reden is natuurlijk 
het najagen van winst door de ban-
ken. Belfius boekte 1,1 miljard 
winst in 2023. 
 
Zou de overheid banken niet moe-
ten verbieden bankkantoren te slui-
ten en geen criteria moeten opleg-
gen om de banken te verplichten 
een bepaald aantal kantoren open 
te houden?  
 
Doordat er intussen 4.000 geldau-
tomaten weggehaald werden, wat 
u toegestaan hebt door met de 
banken een protocol te onderteke-
nen, worden de gemeenten ertoe 
gebracht om met eigen middelen 
geldautomaten te installeren. Vindt 
u dat normaal in een tijd waarin de 
winst er bij de banken met kruiwa-
gens binnenkomt?  
 

03.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Merci, monsieur Van Hees, 

de partager avec nous votre vécu.  
 
Cette impression que des services et des agences bancaires dispa-
raissent est bien présente chez les mandataires locaux. Vous me de-
mandez quel est le rôle du politique à ce propos.  
 
Effectivement, les services évoluent rapidement, et pas uniquement 
dans le secteur financier. Quand on regarde les chiffres, on voit que la 

03.02 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: Uw vraag moet gezien wor-
den in een context waarin de bevol-
king zich ten gevolge van de digita-
lisering van de diensten en de ont-
wikkeling van bankapps steeds 
minder naar een bankkantoor be-
geeft. Het is dan ook logisch dat de 
banken hun aanbod aanpassen 
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population se rend de moins en moins dans les agences bancaires 
parce que la numérisation a eu pour conséquence que toute une série 
de services qui avaient lieu en agence se font maintenant à distance, 
via des applications bancaires dont les citoyens sont souvent très heu-
reux de pouvoir se servir eux-mêmes. Ce n'est pas illogique en soi que 
les banques adaptent leur offre à la baisse de la demande, comme 
c'est le cas pour d'autres services ou d'autres professions. On voit 
aussi une évolution chez les bouchers, dans les papeteries, les cafés. 
Il y a des habitudes qui changent, et la société évolue.  
 
On ne peut pas nier que l'évolution des habitudes des clients ait un 
impact sur certaines personnes qui ont un profil plus traditionnel. Je 
pense aux personnes âgées, qui souhaitent continuer à fréquenter les 
agences bancaires. Mais, pour répondre de manière transparente à 
votre question, il n'appartient pas aux pouvoirs publics d'empêcher par 
la loi la fermeture des agences bancaires, pas plus que les pouvoirs 
publics n'interviennent pour obliger des bouchers et des papeteries ou 
d'autres agences commerciales à être présents dans une ville. 
 
C'est vrai que le nombre d'agences bancaires est en baisse en Bel-
gique. Nous avons déjà eu ces débats. Vous savez que si on se com-
pare aux pays voisins, en tenant compte de la densité de la population, 
notre réseau d'agences se débrouille plutôt bien en Belgique par rap-
port au niveau européen. Par ailleurs, il existe de plus petites institu-
tions bancaires qui sont dotées d'un réseau indépendant qui mettent 
en avant le thème de la proximité. On ne peut que s'en réjouir: proxi-
mity comme facteur de différenciation et de proposition de vente 
unique. Elles ont l'ambition et l'intention de continuer à desservir les 
régions les plus éloignées, les plus rurales, grâce à un vaste réseau 
d'agences. J'espère qu'à Manage vous en sentirez également les ef-
fets. 
 
Ensuite, ne perdons pas de vue qu'avec l'intégration de bpost banque 
dans BNP Paribas Fortis, tous les bureaux de poste sont devenus des 
points de service de la plus grande banque du pays et qu'il s'agit là 
aussi d'une avancée récente en termes de service. Je continue à con-
seiller aux consommateurs de laisser jouer le choix, la concurrence, de 
comparer les conditions des différentes banques sur le site wikifin de 
la FSMA. Il ne faut pas hésiter à changer de banque si l'une d'entre 
elles disparaît ou qu'une agence disparaît. Je sais que ce n'est pas une 
démarche évidente à faire, mais le service bancaire permet aujour-
d'hui, comme on peut changer d'opérateur téléphonique, de pouvoir en 
changer plus aisément. Il s'agit du service de mobilité interbancaire. Il 
est gratuit et il fonctionne bien. 
 
Ensuite, j'aimerais attirer votre attention sur deux autres initiatives 
prises par MM. Dermagne, Van Peteghem et moi-même, qui ont un im-
pact important sur les services offerts aux clients qui effectuent moins 
de transactions bancaires numériques que vous et moi. D'abord, nous 
avons empêché la réduction du nombre de distributeurs automatiques 
de billets et nous avons même augmenté leur nombre par rapport à 
2021. Nous avons fait tout cela dans un monde où les retraits d'argent 
liquide diminuent considérablement et où nous plaçons les distribu-
teurs de billets près du lieu de résidence des consommateurs plutôt 
qu'en des lieux choisis en fonction de la logique commerciale. 
 
Je ne sais pas si, comme moi, vous avez vu des emplacements Bato-
pin pousser comme des champignons ces derniers mois mais il y a eu 

aan de vraag. Die ontwikkeling vol-
trekt zich ook in andere sectoren.  
 
Hoewel sommige bevolkingsgroe-
pen, onder wie ouderen, nog 
steeds naar hun bankkantoor 
gaan, is het niet aan de regering 
om de sluiting van bankkantoren te 
verhinderen. De regering kan  
banken, net zomin als andere han-
delaars, niet verplichten om aan-
wezig te zijn in een gemeente.  
 
Ook al daalt het aantal bankkanto-
ren in België, in vergelijking met 
onze Europese buurlanden zitten 
we nog steeds op een goed niveau. 
Bovendien spelen kleine banken 
de nabijheid als troef uit en blijven 
ze bankdiensten aanbieden in de 
landelijke gebieden, dankzij een 
uitgebreid kantorennet. Ik hoop dat 
dat in Manage ook het geval is.  
 
Door de integratie van bpost bank 
in BNP Paribas Fortis zijn de post-
kantoren nu ook servicepunten ge-
worden. De consumenten kunnen 
de concurrentie laten spelen door 
het aanbod van verschillende ban-
ken te vergelijken op de website 
www.wikifin.be van de FSMA. Ver-
anderen van bank is niet evident, 
maar de procedure is nu wel ge-
makkelijker dankzij de gratis bank-
overstapdienst.  
 
Voorts hebben twee andere initia-
tieven van de heren Dermagne en 
Van Peteghem en van mezelf een 
grote impact op de cliënten die 
minder digitale verrichtingen uit-
voeren. Vooreerst hebben we voor-
komen dat er nog minder geldauto-
maten zouden overblijven en heb-
ben we het aantal geldautomaten 
zelfs verhoogd in vergelijking met 
2021. We installeren die ook dicht 
bij woonkernen en niet zozeer op 
plaatsen die op basis van een com-
merciële logica uitgekozen worden.  
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une forte … Pardon? 
 

03.03  Marco Van Hees (PVDA-PTB): (…)  

 

 
 

03.04  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Je dois reconnaître que je 

ne suis pas venue constater à Manage mais j'ai vu, dans différentes 
villes et régions du pays, fleurir de nouveaux emplacements Batopin. 
Vous en sentirez pleinement les effets en 2025, puisque c'est à cette 
date que le protocole doit être pleinement en vigueur mais cela com-
mence progressivement à se faire sentir et je pense que nous pouvons 
nous en réjouir. 
 
Pourquoi? Parce que les pouvoirs publics sont intervenus, par le biais 
d'un protocole. Je sais que vous n'aimez pas les protocoles avec le 
secteur mais cela a le mérite d'être rapide, efficace, exécutable parce 
qu'il y a une surveillance. En tous les cas, cela a le mérite de faire en 
sorte que les acteurs, avec qui ces protocoles sont signés, s'y tiennent.  
 
Je dois vous dire que, dans mon expérience, que ce soit dans le do-
maine de l'énergie, pour faire baisser les factures énergétiques plus 
rapidement dès que les prix ont baissé, ou dans le domaine bancaire, 
jusqu'à présent, nous avons eu des concertations riches et fructueuses 
avec les secteurs dans le sens où cela a mené à des résultats extrê-
mement rapides qu'un processus législatif n'aurait absolument pas pu 
battre en termes de temps. 
 
Le deuxième point que je voulais souligner – et c'est sans doute es-
sentiel – est évidemment le service bancaire universel qui est là pour 
les consommateurs moins numérisés, ceux qui font partie de la fracture 
numérique. Cela procure une sécurité de service avec des opérations 
au guichet et des virements papier pour un montant maximum. Pour 
un coût mensuel de cinq euros, vous avez soixante opérations ma-
nuelles par an, vingt-quatre retraits, la possibilité d'imprimer vos ex-
traits si vous ne pouvez pas les consulter de manière numérique et 
aussi la possibilité d'utiliser une domiciliation bancaire. 
 
Votre deuxième question est: "Parallèlement à la réduction du nombre 
d’agences, celle du nombre de distributeurs de billets pousse certaines 
communes à installer des distributeurs sur fonds propres". Vous me 
demandez s’il est normal que ces distributeurs soient financés par les 
citoyens plutôt que par les banques. 
 
Je constate que certaines communes, mais c’est un nombre très limité 
jusqu’à présent, évoquent l’option d’installer elles-mêmes des distribu-
teurs automatiques de billets ou que certaines l’ont fait. C’est leur 
choix, parce qu’elles estiment qu’en plus de la diffusion que nous 
avons imposée, et qui a été validée par la Banque nationale, il devrait 
y avoir un réseau plus élaboré de distributeurs automatiques de billets 
dans leur commune. 
 
Ce sont des choix que ces communes font et qu’elles mettent en ba-
lance avec d’autres choix. Je pense que cela fait partie intégrante de 
l’autonomie communale, tout comme l’éventuelle suppression de cer-
taines redevances que certaines communes ou Régions perçoivent 
encore sur la présence de distributeurs automatiques de billets. Je 
peux vous dire que ces redevances ont clairement été un obstacle pour 
la présence de distributeurs automatiques. Il y avait un travail à faire 
avec les autorités locales pour voir dans quelle mesure elles pouvaient 

03.04  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Ik ben me niet persoonlijk 
van de toestand in Manage komen 
vergewissen, maar ik heb in ver-
schillende regio's nieuwe Ba-
topinautomaten uit de grond zien 
rijzen. De gevolgen hiervan zullen 
in 2025 merkbaar worden, wan-
neer het protocol volledig in wer-
king moet zijn getreden. 
 
De overheid heeft ingegrepen. Ik 
weet dat u niet van protocollen met 
de sector houdt, maar die hebben 
de verdienste dat ze snel tot stand 
gebracht kunnen worden en uit-
voerbaar zijn omdat er toezicht is. 
In de energie- of banksector heeft 
dit tot snellere resultaten geleid 
dan via een wetgevingsproces mo-
gelijk geweest was. 
 
De universele bankdienst is er voor 
de digitaal minder aangelegde con-
sumenten en biedt een veilige 
dienstverlening met verrichtingen 
aan het loket en papieren over-
schrijvingen. Voor vijf euro per 
maand kan men zestig handmatige 
verrichtingen per jaar uitvoeren, 
vierentwintig geldopnames doen, 
de afschriften afdrukken en via de 
bank doorlopende machtigingen 
geven. 
 
Sommige gemeenten overwegen 
de mogelijkheid om zelf geldauto-
maten te installeren of hebben dat 
al gedaan. Ze zijn van oordeel dat 
ze, boven op de spreiding die de 
regering heeft opgelegd en die ge-
valideerd werd door de Nationale 
Bank, een uitgebreider netwerk 
van geldautomaten nodig hebben. 
Dat behoort tot de gemeentelijke 
autonomie. Het staat gemeenten 
en gewesten ook vrij om de belas-
ting op geldautomaten die som-
mige daarvan nog steeds heffen, af 
te schaffen. Die belastingen vorm-
den een obstakel. Vooral in het zui-
den van het land is er sprake van 
een nogal tegenstrijdige houding 
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favoriser l’arrivée de distributeurs de billets en supprimant ces rede-
vances. 
 
Soyons honnêtes, c’est bien sûr une contradiction que l’on observe un 
peu partout, mais davantage dans le Sud du pays. Je dois le dire et je 
le dis absolument sans débat communautaire. On demande plus de 
distributeurs automatiques, et en même temps, on les taxe spécifique-
ment. À un moment, il faut effectivement pouvoir les rendre facilement 
accessibles.  
 
C’est ce à quoi nous avons travaillé, avec mes collègues. Aujourd'hui, 
de nombreux citoyens sentent déjà cette différence. Si le gouverne-
ment n’était pas intervenu, nous serions dans une situation très diffé-
rente aujourd'hui en termes de distributeurs de billets. Grâce au service 
bancaire universel, nous avons protégé les citoyens les plus vulné-
rables en termes de fracture numérique. 
 

waarbij sommigen om meer geld-
automaten vragen, terwijl ze er te-
gelijkertijd een specifieke belasting 
op heffen. Wij hebben ernaar ge-
streefd om de automaten toegan-
kelijker te maken. 
 
Als de regering niets had gedaan, 
zou de situatie er heel anders uit-
zien. Dankzij de universele bank-
dienst worden de burgers die hele-
maal niet mee zijn met de digitali-
sering, beschermd. 

De voorzitster: Mevrouw de staatssecretaris, bedankt voor uw zeer uitgebreide antwoord. Mijnheer 
Van Hees, u krijgt ook dubbele spreektijd voor uw repliek als u dat wenst. 
 

03.05  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Je suppose que j’ai huit mi-

nutes, comme Mme la secrétaire d'État, pour ma réplique. 
 

 

De voorzitster: Goed geprobeerd, maar u krijgt twee minuten, mijnheer Van Hees. 
 

03.06  Marco Van Hees (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, 

vous êtes en charge de la Protection des consommateurs, mais fran-
chement ceux-ci sont mal défendus par vous et n'ont pas de chance 
avec vous. Vous dites qu'il faut laisser faire le marché et que cela va 
fonctionner. Les banques décident de fermer? "C'est leur choix, 
comme chez les bouchers", répondez-vous, même si je ne connais pas 
bien la numérisation dans les boucheries, pas plus que dans les cafés. 
Vous reprenez tout simplement mot pour mot le discours des banques, 
que j'ai cité. Cela ne m'étonne pas tellement de votre part, vu que votre 
famille est actionnaire de deux banques belges.  
 
En tout cas, votre réponse comporte un paradoxe. En effet, vous dites 
que, pour les agences, il faut laisser faire les banques. "En vertu de 
quoi l'État interviendrait-il?" Or, pour les distributeurs, vous concluez 
un protocole avec elles. Donc, votre logique qui vaut pour les agences 
ne vaut manifestement pas pour les distributeurs. Alors, parlons-en de 
ces distributeurs! Vous affirmez que leur nombre va augmenter. Non, 
il va fortement diminuer – et c'est déjà le cas, comme en témoignent 
les chiffres. En 2015, on en comptait 8 574. Selon votre protocole, il en 
resterait 4 000 en 2027. Donc, pratiquement plus de la moitié de ces 
appareils sont en train de disparaître. Voilà la réalité! Vous prétendez 
que l'on voit apparaître des distributeurs Batopin. Non, on en voit surgir 
quelques-uns, tandis que disparaissent une multitude d'appareils Ban-
contact. C'est la réalité dans ma région et dans l'ensemble du pays! 
Les chiffres sont là. Vous ne pouvez pas les nier, car ils démontrent 
une disparition des agences et des distributeurs. 
 
Ensuite, vos propos au sujet des communes sont aussi incroyables: 
"C'est leur choix de financer…" Non, ce n'est pas leur choix; c'est parce 
que la population en a besoin. Donc, elles s'en rendent compte et ne 
peuvent pas faire autrement.   
 
Donc, les communes, qui sont déjà sous-financées et qui croulent sous 

03.06  Marco Van Hees (PVDA-

PTB): De consumenten hebben 
aan u een slechte pleitbezorger 
voor hun belangen. U zegt dat we 
de marktwerking op haar beloop 
moeten laten en gebruikt hetzelfde 
narratief als dat van de banken. 
Dat verbaast me niet, aangezien 
uw familie aandeelhouder is van 
twee Belgische banken. Toch 
schuilt er een paradox in uw ant-
woord: wat de kantoren betreft, 
moeten we de banken maar laten 
doen, maar wat de geldautomaten 
betreft, is er een protocol. Het aan-
tal geldautomaten zal van 8.574 in 
2015 dalen tot 4.000 in 2027. In ruil 
voor enkele nieuwe Batopinauto-
maten verdwijnen er vele Bancon-
tactautomaten. Uit de cijfers blijkt 
dat er bankkantoren en geldauto-
maten verdwijnen. Het is niet de 
vrije keuze van de gemeenten om 
geldautomaten te financieren; ze 
doen dat omdat de bevolking er 
nood aan heeft.  
 
De gemeenten hebben sowieso al 
te weinig middelen, en nu moeten 
ze geldautomaten financieren, ter-
wijl de vier grootste banken van het 
land 8,5 miljard euro winst boeken! 
U vindt het normaal dat de banken 
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les déficits, vont devoir financer ces distributeurs à la place de banques 
qui font 8,5 milliards d'euros de bénéfices – rien que pour les 
quatre grands groupes du pays! Vous trouvez normal que ces banques 
offrent des taux ridicules aux épargnants, qu'elles ferment des milliers 
d'agences, qu'elles suppriment des milliers de distributeurs, qu'elles 
réduisent leur personnel et qu'elles s'enrichissent aux dépens de la 
Banque nationale qui a fait 3,4 milliards de pertes. Enfin, vous trouvez 
normal que les quatre principales banques enregistrent 8,5 milliards de 
bénéfices, dont une grande partie va à leurs actionnaires. Voilà la lo-
gique et la politique que vous défendez. C'est incroyable. 
 

een belachelijk lage spaarrente 
toepassen, kantoren sluiten en 
bankautomaten weghalen, hun 
personeel inkrimpen en zich verrij-
ken ten koste van de Nationale 
Bank, die 3,4 miljard verlies gele-
den heeft. Dat is niet te geloven! 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Kathleen Verhelst aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 

"De informele top over consumentenbescherming" (55042444C) 

04 Question de Kathleen Verhelst à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le 

sommet informel sur la protection des consommateurs" (55042444C) 
 

04.01  Kathleen Verhelst (Open Vld): Mevrouw de staatssecretaris, 

op 19 april 2024 organiseerde u een informele top rond consumenten-
bescherming met andere ministers van Consumentenbescherming van 
de verschillende EU-lidstaten, dit in het kader van het Belgische voor-
zitterschap van de Raad van de Europese Unie. 
 
Een van de opdrachten van dat Belgische voorzitterschap is de agenda 
bepalen voor de volgende Europese Commissie. Zo'n informele top 
leent zich daar perfect toe. We weten dat u de Car-Pass hoog op de 
agenda van de Europese Commissie wilt zetten. Welke onderwerpen 
sneed u nog aan vorige week en wat was de algemene tendens van 
de top? 
 

04.01  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Le 19 avril, la secrétaire d'État 
a organisé un sommet européen 
informel consacré à la protection 
des consommateurs. Nous savons 
qu'elle souhaite que le Car-Pass fi-
gure parmi les priorités de la Com-
mission européenne. 
 
Quels autres sujets souhaite-telle 
voir figurer parmi les priorités de la 
Commission européenne? Com-
ment s'est déroulé le sommet? 
 

04.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw Verhelst, ik stel vast 

dat u de consumentenzaken nauwgezet volgt en goed op de hoogte 
bent van de gebeurtenissen van vorige week. Het betrof uiteraard een 
heel belangrijke top voor de toekomst van de consumentenbescher-
ming. Ik heb vrijdag in het kader van het Belgische voorzitterschap een 
informele ministeriële vergadering georganiseerd, waar de ministers 
bevoegd voor Consumentenbescherming van de 27 EU-lidstaten bij-
eenkwamen. We wisselden van gedachten over belangrijke kwesties 
en nieuwe uitdagingen op het gebied van consumentenbescherming. 
 
Concreet hebben we twee rondetafelsessies georganiseerd, waarbij 
zes onderwerpen aan bod kwamen. Het eerste onderwerp was de in-
formatieverstrekking bij de verkoop van tweedehandsvoertuigen. Onze 
inspiratiebron was het Car-Passsysteem. Het betreft een zogenaamde 
good practice, die we met de andere EU-lidstaten wilden delen. In ons 
land werkt dat systeem immers uitstekend. De kilometerfraude is bijna 
volledig verdwenen sinds de invoering van de Car-Pass in 2006. Na-
tuurlijk kopen consumenten soms ook een wagen in de buurlanden. 
Het is dus echt wel nuttig om dat systeem uit te breiden tot alle landen 
van de Europese Unie. De ministers waren daar heel positief over. Ik 
hoop dus dat dit systeem zal worden ingevoerd door de volgende Eu-
ropese Commissie. 
 
Het tweede onderwerp was de doeltreffendheid van het Europese 

04.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Le sommet a réuni les 
27 ministres en charge de la Pro-
tection des consommateurs. Con-
crètement, nous avons organisé 
deux tables rondes portant sur six 
sujets. Le premier concernait la 
communication d'informations lors 
de la vente de véhicules d'occa-
sion. Notre système de Car-Pass 
constitue une bonne pratique, que 
nous souhaitions partager avec les 
autres États membres de l'UE. Le 
système exclut pratiquement toute 
fraude kilométrique. Mes collègues 
se sont montrés enthousiastes à ce 
propos et j'espère que la prochaine 
Commission européenne intro-
duira le système. 
 
Le deuxième thème concernait la 
révision de la directive CPC, qui 
constitue l’instrument de surveil-
lance de l’application de la législa-
tion en matière de protection des 



 24/04/2024 CRIV 55 COM 1332 
 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA 55E LEGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

10 

handhavingsmechanisme voor consumentenbescherming, de herzie-
ning van de CPC-richtlijn. Dat thema, wat enforcement wordt genoemd, 
is heel vaak aan bod gekomen. Enerzijds is er de regelgeving. De 
Commissie en het Parlement hebben onder deze legislatuur heel veel 
regelgeving aangenomen, ze zijn enorm actief geweest. Anderzijds 
moet er handhaving, enforcement, komen. Dat zal zeker de focus zijn 
van de volgende legislatuur voor de Commissie, met mogelijk de her-
ziening van de CPC-richtlijn, met de bedoeling om meer macht te ge-
ven aan de Europese Commissie om rechtstreeks tussen te komen en 
onderzoeken uit te voeren.  
 
Het derde thema was het toenemende risico van financiële uitsluiting 
van consumenten, met de nadruk op betere toegang tot bankdiensten, 
financiële educatie, de rol van contant geld en een digitale euro. Het is 
jammer dat mijnheer Van Hees net is vertrokken, want dat was het 
thema waarover we het net hadden. Hij zou kunnen horen hoe belang-
rijk ik dat vind alsook dat ik het aankaart op de Europese top. De strijd 
tegen financiële uitsluiting is zeker een van mijn prioriteiten, met de 
nadruk op het feit dat geldautomaten en bankagentschappen verdwij-
nen. Hoe kunnen we dat op Europees niveau aanpakken? Er ligt ook 
nadruk op financiële educatie, ook voor de jongeren. De verschillende 
lidstaten hebben heel veel initiatieven ter zake vermeld. Ik was echt 
onder indruk van de creativiteit, de ideeën en wat er allemaal op scho-
len wordt gedaan inzake financiële educatie. We hebben daar een heel 
interessant gesprek over gevoerd.  
 
Het vierde thema was de behoefte aan duurzame e-commerce, met de 
last mile en de leveringsopties. Al die onderwerpen, ook de gratis re-
tours bijvoorbeeld, zijn aan bod gekomen. 
 
Een ander heel belangrijk thema gaat over de uitdagingen van kunst-
matige intelligentie voor het vertrouwen en welzijn van de consument. 
Een van de kwesties is personalised pricing, het feit dat men in de toe-
komst misschien andere prijzen zal krijgen dan de buren, vanwege 
kennis over iemands loon, eigendom of domicilie. Mag dat allemaal? 
Hoe kan dat gecombineerd worden met privacyregels? Nog een kwes-
tie is de impact van dark patterns op jongeren. Last but not least is er 
het fenomeen van influenced marketing en de kwetsbare positie van 
consumenten, ook met de focus op jongeren en de jongere generatie. 
Dat aspect zal het volgende voorzitterschap zeker overnemen. 
 
We voerden dus heel rijke gesprekken, waarbij elke nationale delegatie 
en de Europese Commissie hun kennis, zorgen en inspirerende ideeën 
deelden. Ik was vooral verheugd over ons gemeenschappelijke doel 
en onze inzet om de consumentenbescherming te bevorderen. Alle lid-
staten toonden bijvoorbeeld hun steun voor ons idee om de samen-
werking tussen al de lidstaten te vergemakkelijken inzake de Car-Pass 
met gegevens over de kilometerstand van voertuigen. Ook zijn de lid-
staten het erover eens dat de consument nood heeft aan duidelijke, 
correcte, gemakkelijk raadpleegbare en betrouwbare informatie om be-
wust te zijn. Dat komt eigenlijk overeen met ons beCOCO-beleid, waar-
mee we mensen aansporen om een bewuste consument te zijn. Dat 
veronderstelt dat de juiste informatie wordt verschaft. De lidstaten heb-
ben ook aandacht gevraagd voor het gevaar van overregulering. 
 
Kortom, dit was een belangrijke stap. We ontvingen felicitaties van alle 
aanwezige nationale delegaties, het Europees Parlement en de Euro-

consommateurs. La Commission a 
adopté au cours de cette législa-
ture de très nombreuses règles 
dans ce domaine, qu’il faut à pré-
sent faire appliquer. 
 
Le troisième thème portait sur le 
risque croissant d'exclusion finan-
cière des consommateurs. L’accès 
aux services bancaires devient de 
plus en plus difficile et l'éducation 
financière doit être améliorée. Par 
ailleurs, la place de l'argent liquide 
et de l'euro numérique doit être 
examinée. L'échange de vues à ce 
sujet a été très enrichissant. 
 
Le quatrième thème se rapportait à 
la nécessité d'un commerce élec-
tronique durable, notamment la 
question du dernier kilomètre et les 
options de livraison. 
 
Un cinquième thème concernait 
l'intelligence artificielle et ses ré-
percussions sur la confiance et le 
bien-être des consommateurs. 
L'un des sujets abordés était la ta-
rification personnalisée et les tech-
niques de manipulation du compor-
tement. 
 
Un dernier thème était le phéno-
mène du marketing d'influence et la 
position vulnérable des consom-
mateurs, avec également une at-
tention particulière pour les jeunes. 
 
Les conversations ont été riches et 
beaucoup de connaissances, de 
préoccupations et d'idées inspi-
rantes ont circulé. Nous partagions 
un objectif commun: protéger les 
consommateurs. Par ailleurs, de 
l'attention a aussi été accordée aux 
informations claires dont les con-
sommateurs ont besoin pour être 
des consommateurs conscients, 
ainsi qu'au danger d'une surrégle-
mentation. Le sommet a suscité 
beaucoup d'enthousiasme et a été 
couronné de succès. 
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pese Commissie over de keuze van onderwerpen en er bestond eens-
gezindheid over de weg die we moet inslaan. Ik denk dat we mogen 
zeggen dat het een succes was. 
 

04.03  Kathleen Verhelst (Open Vld): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

ben blij dat te horen. Ik heb een conferentie over circulariteit bijge-
woond in het Vlaams Parlement, onder het Belgische voorzitterschap 
van de Europese Unie. Dat was ook zeer boeiend. Het is zeer verrij-
kend om de andere landen te horen spreken, dan kan men de volledige 
puzzel veel beter leggen.  
 
Ik ben ook blij met hetgeen u zei over de duurzaamheid van e-com-
merce. Ik heb daarover een resolutie ingediend, die werd goedge-
keurd. Ik ben blij dat dit toch nog van onder het stof kan worden ge-
haald.  
 

04.03  Kathleen Verhelst (Open 

Vld): Il peut être très enrichissant 
d'échanger des idées avec des re-
présentants d’autres pays. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

05 Question de Roberto D'Amico à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La 

protection des consommateurs face aux prix élevés dans les supermarchés" (55042442C) 

05 Vraag van Roberto D'Amico aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

bescherming van de consumenten tegen de hoge prijzen in de supermarkt" (55042442C) 
 

05.01  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'État, 

la crise profite aux riches, je ne vous apprends rien. On l'a vu pendant 
les crises sanitaire et énergétique. Aujourd'hui, les prix des courses ont 
explosé dans les supermarchés, justement à cause de la crise énergé-
tique. D'un côté, on voit qu'il n'y a jamais eu autant de milliardaires en 
Belgique. On en a plus de quarante. De l'autre côté, les gens nous 
disent qu'ils ont de plus en plus de mal à boucler leurs fins de mois. 
 
Je vais vous livrer ici un petit témoignage. C'est un couple de retraités 
qui est pour une TVA à 0 % sur la nourriture. Ils nous disent ceci: "Avec 
nos petites pensions, nous ne mangeons plus ce que nous voulons 
mais ce que nous arrivons à nous payer. La viande est devenue quasi 
impayable." Quand j'entends cela, je sais bien pourquoi je me bats, 
madame la secrétaire d'État. 
 
Des mesures ont été prises, comme la réduction de la TVA sur l’éner-
gie de 21 à 6 % ou l'élargissement du tarif social, mais elles n’ont pas 
été prises toutes seules. Elles ont été prises parce qu'il y avait une 
pression de la rue, une pression syndicale aussi, notamment avec la 
manifestation du 20 juin 2022 qui a réuni presque 100 000 personnes 
ou encore la grève générale du 9 novembre 2022, qui a été historique. 
 
Il y avait aussi une pression politique puisque le PTB défendait depuis 
longtemps la TVA à 6 % sur l'énergie. Des mesures ont été prises, 
mais il faut aller plus loin, par exemple en abaissant la TVA sur la nour-
riture à 0 %. Cela représenterait une aide de 12 euros par caddie de 
200 euros. 
 
D’autres pays comme l’Espagne l’ont fait pour le pain, le lait, les fruits, 
les légumes. Cela coûterait deux milliards, et c’est finançable en met-
tant en place par exemple une taxe des millionnaires, ou en supprimant 
des niches fiscales, par exemple, en supprimant la niche fiscale qui 
permet l’exonération des plus-values sur actions.  
 

05.01  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): De crisis komt de rijken ten 
goede. De prijzen in de supermarkt 
stijgen exponentieel. Enerzijds zijn 
er nog nooit zoveel miljardairs ge-
weest, maar anderzijds hebben de 
mensen het steeds moeilijker om 
de eindjes aan elkaar te knopen. Ik 
deel met u de getuigenis van een 
gepensioneerd koppel, dat me ver-
telde dat vlees voor hen vrijwel on-
betaalbaar geworden was. Wan-
neer ik dat hoor, weet ik waarvoor 
ik strijd.  
 
Het klopt dan wel dat men de btw 
op energie van 21 naar 6 % ver-
laagd heeft en dat men het sociaal 
tarief uitgebreid heeft, maar die 
maatregelen werden onder druk 
van de straatprotesten en de vak-
bonden genomen. De PVDA komt 
al lang op voor een btw van 6 % op 
energie. We moeten nu de btw op 
levensmiddelen verlagen tot 0 %. 
Dat zou op een winkelkar levens-
middelen ter waarde van 200 euro 
een korting van 12 euro vertegen-
woordigen.  
 
Spanje heeft dit al ingevoerd voor 
brood, melk, fruit en groenten. De 
maatregel zou 2 miljard euro kos-
ten, een bedrag dat gefinancierd 
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Madame la secrétaire d'Etat, pourquoi votre gouvernement n’a-t-il pas 
mis la TVA à 0 % sur l’alimentation pour protéger les gens? 
 

kan worden door een miljardairs-
taks of door fiscale niches af te 
schaffen, zoals die inzake de meer-
waarde op aandelen. Waarom 
heeft de regering de btw op levens-
middelen niet tot 0 % verlaagd?  
 

05.02  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Monsieur D'Amico, je vais 

devoir vous décevoir avec cette réponse. Cette proposition avait été 
évoquée lors des discussions sur la réforme fiscale, qui n'a pas abouti. 
Cela relève donc des compétences de mon collègue le ministre des 
Finances, vers qui je dois vous renvoyer. 
 

05.02 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: Dat voorstel kwam aan bod 
bij de bespreking van de belasting-
hervorming, maar die is er niet ge-
komen. Dat valt onder de bevoegd-
heid van de minister van Financiën. 
 

05.03  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Madame la secrétaire d'Etat, 

je pense aussi que si cela avait dépendu de vous, vous n'auriez pas 
été en faveur de cette suppression. C'est une supposition. 
 
Je comprends que vous soyez contre la suppression de niches fiscales 
et contre une taxe des millionnaires. Vous ne faites pas partie de la 
classe travailleuse. La société Ackermans & van Haaren, que vous 
connaissez bien, a fait une plus-value d'un quart de milliard, sans dé-
bourser un seul euro d'impôt! Et c'est grâce au fait que les plus-values 
sur actions ne sont pas taxées en Belgique.  
 
Ce sont plus de quatre milliards d'euros qui échappent chaque année 
au fisc. Grâce au MR, à la Région wallonne, le précompte immobilier a 
augmenté, ainsi que la taxe automobile. Au fédéral, ce sont les accises 
qui ont augmenté sur les factures d'électricité. Et donc, des taxes aug-
mentent pour les gens, mais toujours rien pour les millionnaires.  
 
Par contre, il est hors de question de baisser la TVA à 0 % sur la nour-
riture, alors que les gens n'en peuvent plus des prix élevés dans les 
magasins. Pas plus tard que ce matin, Solidaris, qui était auditionnée, 
a dénoncé le fait que 44 % de la population doit reporter des examens 
médicaux parce qu'ils doivent choisir entre ces examens et se nourrir. 
C'est vraiment scandaleux!  
 
Je peux vous assurer que nous continuerons à nous battre pour une 
TVA à 0 % sur les courses et pour une taxe des millionnaires pour les 
ultra-riches.  
 

05.03  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Als het van u had afgehan-
gen, zou die afschaffing er ook niet 
gekomen zijn. U behoort niet tot de 
klasse van de werknemers. Het u 
welbekende bedrijf Ackermans & 
van Haaren realiseerde een meer-
waarde van een kwart miljard euro, 
maar droeg daarvoor geen euro-
cent belasting af! 
 
Elk jaar loopt de fiscus meer dan 4 
miljard euro mis. Met dank aan de 
MR namen de onroerende voorhef-
fing en de verkeerstaks in het 
Waals Gewest toe. Op federaal ni-
veau stegen dan weer de accijnzen 
op de elektriciteitsrekening. Voor 
de gewone mensen nemen de be-
lastingen toe, maar voor de miljo-
nairs nog steeds niet. 
 
De btw op voedsel verlagen tot 0 % 
is echter uit den boze, ook al 
kaartte Solidaris vanochtend in de 
hoorzitting nog aan dat 44 % van 
de bevolking uit geldgebrek medi-
sche onderzoeken moet uitstellen.  
 

05.04  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Monsieur D'Amico, on sent 

qu'on est en campagne électorale. Vous ne vous privez ni des attaques 
ad hominem, ni des fake news, mais nous avons l'habitude avec le 
PTB. Je ne vais pas rentrer dans le débat.  
 

05.04 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: U bedient zich weer gretig 
van aanvallen ad hominem en nep-
nieuws, zoals we gewend zijn van 
de PVDA. 
 

05.05  Roberto D'Amico (PVDA-PTB): Alors, je vous demande de me 

citer les fake news, madame la secrétaire d'État.   
 

05.05  Roberto D'Amico (PVDA-

PTB): Wat klopt er dan niet van wat 
ik heb gezegd? 
 

05.06  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: (…) 

 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
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06 Questions jointes de 

- Patrick Prévot à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La shrinkflation" 
(55042452C) 
- Kris Verduyckt à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La réduflation" 
(55042473C) 

06 Samengevoegde vragen van 

- Patrick Prévot aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Krimpflatie" 
(55042452C) 
- Kris Verduyckt aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Krimpflatie" 
(55042473C) 
 

06.01  Patrick Prévot (PS): Madame la secrétaire d'État, le 6 oc-

tobre 2023, j'ai déposé une proposition de loi pour lutter contre la 
shrinkflation, ce mot un peu barbare qui désigne ces techniques de 
marketing qui consistent à baisser la quantité d'un produit tout en con-
servant ou en augmentant son prix de vente habituel. Les consomma-
teurs se sentent arnaqués quand ils se rendent compte de ce genre de 
pratiques. Et il y a aussi un enjeu très clair en termes de pouvoir 
d'achat. L'objectif est donc de mieux informer les consommateurs sur 
la réduction de quantité de produit, tant le litrage que le grammage. 
 
Depuis lors, le Conseil Central de l'Économie – plus exactement les 
commissions consultatives Distribution, Alimentation et Consomma-
tion – a rendu le 21 mars 2024 un avis écrit sur la pratique de  
shrinkflation. Et le 19 avril dernier, le gouvernement français a annoncé 
la publication d'un arrêté qui obligera dorénavant les supermarchés à 
installer des affichettes dans leurs rayons pour indiquer clairement les 
produits dont la quantité a été réduite récemment, et ce, à partir du 
1er juillet prochain. 
 
Madame la secrétaire d'Etat, avez-vous pris connaissance de l'avis 
rendu par le Conseil Central de l'Économie? Quelles actions avez-vous 
entreprises en conséquence et suite à cet avis? Avez-vous analysé 
l'arrêté publié en France pour lutter contre la shrinkflation? Des me-
sures comparables peuvent-elles être prises en Belgique? Si oui, 
quand pourrons-nous en voir les premiers effets? Si non, quelles en 
sont les raisons? 
 

06.01  Patrick Prévot (PS): Ik heb 

een wetsvoorstel ingediend om 
krimpflatie tegen te gaan, een tech-
niek waarbij fabrikanten kleinere 
hoeveelheden van een product 
aanbieden voor een hogere ver-
koopprijs. Naast het feit dat men 
zich als consument hierdoor bedro-
gen voelt, staat ook de koopkracht 
op het spel.  
 
In maart bracht de Centrale Raad 
voor het Bedrijfsleven (CRB) een 
advies uit over deze praktijk. Op 19 
april publiceerde de Franse rege-
ring een besluit waarbij de super-
markten verplicht worden aan te 
geven welke producten er in klei-
nere hoeveelheden aangeboden 
worden. 
 
Hebt u kennisgenomen van het ad-
vies van de CRB? Wat hebt u naar 
aanleiding daarvan ondernomen? 
Hebt u het besluit van de Franse 
regering geanalyseerd? Kunnen er 
in ons land vergelijkbare maatrege-
len genomen worden? Zo ja, wan-
neer zouden de eerste effecten 
daarvan merkbaar kunnen wor-
den? Zo niet, waarom niet? 
 

06.02  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de voorzitster, mevrouw de 

staatssecretaris, collega Prévot heeft heel goed uitgelegd waarover het 
gaat. U hebt een advies gevraagd met betrekking tot hetgeen Frankrijk 
beslist heeft. Men legt in Frankrijk de verantwoordelijkheid bij de win-
kels. Mij lijkt het logischer om het bij de producenten te leggen.  
 
Hoe kijkt u naar dat advies? Wat is de stand van zaken op Europees 
vlak met betrekking tot een kader voor een betere bescherming tegen 
deze praktijken? Graag kreeg ik uw visie daarover.  
 

06.02  Kris Verduyckt (Vooruit): 

En France, la responsabilité in-
combe aux magasins, mais il me 
semble plus logique de la confier 
aux producteurs.  
 
Comment la secrétaire d'État éva-
lue-t-elle l’avis rendu en la ma-
tière? Quelles avancées a-t-elle ré-
alisées au niveau européen pour 
mieux protéger les consommateurs 
contre ces pratiques? 
 

06.03  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Monsieur Prévot, vous sa-

vez certainement que j’ai extrêmement peu de sympathie, c’est le 

06.03 Staatssecretaris Alexia Ber-
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moins que l’on puisse dire, pour le phénomène de shrinkflation. 
Comme l’a dit votre collègue, M. Verduyckt, c’est bien pour cela que 
j’ai effectivement demandé un avis sur l’arrêté du gouvernement fran-
çais auquel vous faites référence.  
 
J’ai bien pris connaissance de l’avis du Conseil Central de l’Economie. 
En réalité, celui-ci souligne l’absence de données chiffrées et objec-
tives qui permettraient de justifier une intervention législative par l’am-
pleur du phénomène de la shrinkflation. Il n’est pas spécialement en-
thousiaste à l’idée de légiférer ne constatant pas une ampleur du phé-
nomène. À cet égard , je vous renvoie aussi à ma réponse précédente 
qui soulignait que l’Inspection économique n’avait pas reçu de signa-
lement relatif à cette pratique. 
 

trand: Ik heb bijzonder weinig sym-
pathie voor het verschijnsel van de 
krimpflatie. Ik heb een advies ge-
vraagd over het besluit van de 
Franse regering. Ik heb kennisge-
nomen van het advies van de CRB, 
die benadrukt dat er geen gege-
vens beschikbaar waren die erop 
zouden kunnen wijzen dat het ver-
schijnsel van de krimpflatie zo'n 
omvang had aangenomen dat een 
ingrijpen van de wetgever gerecht-
vaardigd was. De raad was niet ge-
wonnen voor een wetgevend initia-
tief. Ik verwijs u naar mijn vorig ant-
woord, waarin ik benadrukte dat de 
Economische Inspectie geen mel-
dingen over deze praktijk ontvan-
gen had. 
 

Zo stelt de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven zich ook vragen bij de 
opportuniteit om een bijkomende informatiemaatregel aan te nemen 
ten laste van de distributeurs, terwijl de consument reeds toegang heeft 
tot de informatie die hij nodig heeft om zijn aankoopbeslissing te ne-
men, namelijk de prijs per meeteenheid en de hoeveelheid van het pro-
duct, en benadrukt hij dat het moeilijk is om de niet-naleving van de 
nieuwe verplichting te controleren en te bestraffen.  
 
Wij hebben tot nu toe weinig data die ons zeggen dat er echt aan 
shrinkflation wordt gedaan. Ik denk echter wel dat het bestaat in de 
praktijk. Dat zegt het advies van de Centrale Raad voor het  
Bedrijfsleven ook, maar het stelt ook vragen bij de opportuniteit van 
extra maatregelen.  
 
Ik heb absoluut geen sympathie voor het fenomeen en vind het echt 
niet correct om aan shrinkflation te doen. Dan moet men gewoon de 
prijzen verhogen, niet de consument als dupe nemen van een kleinere 
verpakking. Momenteel zal ik hierover blijven sensibiliseren en infor-
meren. U hebt nu ook kunnen kennisnemen van het advies van de 
Centrale Raad voor het Bedrijfsleven. 
 

Le Conseil Central de l'Économie 
(CCE) doute de l'opportunité d'une 
mesure d'information supplémen-
taire à charge des distributeurs, car 
les consommateurs peuvent déjà 
aujourd'hui vérifier le prix à l'unité 
de mesure et le poids d'un produit. 
De plus, le respect d'une telle nou-
velle obligation est difficile à con-
trôler. 
 
En résumé, nous disposons actuel-
lement de trop peu de données 
pour affirmer que la shrinkflation 
est une réalité. Je pense qu'elle 
existe, mais je ne pense pas non 
plus que ce soit une bonne façon 
de procéder. On peut simplement 
augmenter le prix au lieu de trom-
per le consommateur en utilisant 
un emballage plus petit. C'est pour-
quoi je continuerai à sensibiliser et 
à informer sur ce sujet. 
 

06.04  Patrick Prévot (PS): Merci, madame la secrétaire d'État, pour 

votre réponse.  
 
Je constate que, tout comme moi, vous n'appréciez pas le phénomène 
de shrinkflation. Il dénote clairement une volonté de certains distribu-
teurs de tromper le consommateur.  
 
J'entends que l'avis constate l'absence de données chiffrées et objec-
tives. C'est malheureusement souvent le cas, en Belgique. Quand on 
veut légiférer, on n'a pas de données chiffrées et objectives qui nous 
permettent de le faire.   
 
Cependant, il y a un constat qui remonte du terrain, des associations 
de protection des consommateurs. Testachats, notamment, est déjà 

06.04  Patrick Prévot (PS): Krimp-

flatie is een uiting van een bedrieg-
lijk opzet. Vaak hebben we niet ge-
noeg objectieve cijfergegevens om 
wetten te kunnen geven. De consu-
mentenorganisaties bevestigen 
nochtans dat sommige merken, 
ook al zijn er geen officiële meldin-
gen, de neiging hebben om deze 
misleidende commerciële strategie 
wel zeer enthousiast toe te passen. 
Men zal in de toekomst, net als 
Frankrijk dat gedaan heeft, een 
wetgevend initiatief moeten nemen 
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intervenue à plusieurs reprises. Même en l'absence de signalement 
officiel, on voit que certaines marques ont tendance à user et abuser 
de cette technique commerciale plus que douteuse et assurément 
trompeuse. Dès lors, je reste intimement persuadé qu'il va falloir, dans 
les semaines ou les mois à venir, légiférer pour éviter que le phéno-
mène prenne davantage d'ampleur. À l'instar de la France qui a fait un 
pas supplémentaire, j'ai l'intime conviction que nous allons devoir pren-
dre des mesures complémentaires visant à protéger davantage le con-
sommateur. 
 

om dit fenomeen te beteugelen.  
 

06.05  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de staatssecretaris, aan 

onze sympathie of antipathie heeft de consument weinig. U spreekt 
over de prijs per meeteenheid. Ik weet niet hoe u winkelt, maar ik heb 
vaak niet de tijd om dat te bekijken. Bovendien kan het geweten zijn, 
in Nederland kijkt Foodwatch erop toe. Nederlanders zijn kritische con-
sumenten. Foodwatch heeft een hele lijst met producten die werden 
aangepast.  
 
Ik blijf ervan overtuigd dat het goed zou zijn als dit op de verpakking 
wordt aangegeven. Men kan die verantwoordelijkheid inderdaad niet 
bij de winkel leggen. De producent weet perfect wat hij in zijn product 
heeft gestoken. Rond bijna elk product zit een verpakking. Voor hem 
kan het dus niet moeilijk zijn om het erop aan te brengen. Die informa-
tieplicht lijkt mij belangrijk.  
 
Het is belangrijk dat wij die krimpflatie als een misleidende consumen-
tenpraktijk zien, zodat er kan worden opgetreden als producenten echt 
van kwade wil zijn. Er moeten echt stappen gezet worden. Wij moeten 
inderdaad bekijken wat onze buurlanden ondernemen, maar wij  
moeten echt stappen zetten, want niemand heeft hieraan iets, behalve 
de producenten die consumenten misleiden.  
 

06.05  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Lorsque je fais mes courses, je n'ai 
généralement pas le temps de vé-
rifier le prix par unité de mesure, 
etc. D'ailleurs, l'information est 
connue, car Foodwatch Nether-
lands mentionne toute une liste de 
produits qui ont été adaptés. Il ne 
faut pas en rejeter la responsabilité 
au magasin, mais au producteur, 
qui sait parfaitement ce qu'il a mis 
dans l'emballage. Le producteur 
devrait également mentionner que 
l'emballage a été modifié. 
 
Nous devrions qualifier la shrinkfla-
tion de pratique trompeuse pour le 
consommateur afin que des me-
sures puissent être prises si les 
producteurs sont de mauvaise vo-
lonté. 
 

06.06 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Prévot, mijnheer 

Verduyckt, ik zal daar zeker rekening mee houden, want ik ben er ge-
voelig voor. Ik krijg ook die adviezen, dus ik moet me baseren op wat 
ik lees en wat objectief is. We zullen verder moeten nadenken over hoe 
we dat in de toekomst zullen aanpakken.  
 

06.06  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: J'en tiendrai compte. Toute-
fois, je dois me baser sur ce que je 
lis dans les avis. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitster: Ik dank iedereen voor de vragen, wellicht de laatste van deze legislatuur. Ik dank ook de 
staatssecretaris voor haar antwoorden en haar inzet voor de belangen van de consumenten. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.37 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 37. 
 
  
  

 


